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�	Р	А	М	А	Т	²	К	А

Склад слова.  
Словаўтварэнне i арфаграфія

§ 10. Марфемная будова слова
 54. ПрачыÏаÆÓÂ ÏабÈіÓу. ПаÁбÜрыÓÂ Áа ÜÂ назву.

Корань агульная	частка	роднасных	
слоў

Прыстаўка прадзед, прышкольны, 
вывуÍыць

Суфікс частка	 слова,	 якая	 стаіць	
пасля	кораня	і	служыць	для	
ўтварэння	новых	слоў

Канчатак прац а , восеньск � , Íытал а 

Аснова частка	слова	без	канчатка

¡аÌо�ніÓÂ ÏабÈіÓу.
¼ÇіÜ значымыÜ часÏÇі сÈова моÀуÓь уваÒоÁзіÓь у аснову 
ªа асновÂ ÏабÈіÓы ÌаÁрыÒÏуÆÓÂ ÌавÂÁамÈÂннÂ Ìра сÇÈаÁ сÈова.

55. ПрачыÏаÆÓÂ ÈінÀвісÏычны ÚÓÛÁ. ¡а ÜÇоÀа ÏыÌу ма�ÈÂннÜ ÜÀо моÃна 
аÁнÂсÓі  ПаÁбÜрыÓÂ Áа ÏÚÇсÏу заÀаÈоваÇ.

Слова	—	гэта	жывая	істота.	У	яго	ёсць	сэрца	—	корань.	�сць	
словы	 з	 добрым	 сэрцам,	 а	 ў	 іншых	—	 прыхаваны	 эгаізм,	 зай­
здрасць.

�алава	слова	—	гэта	прыстаўка.	¶на	ўвесь	час	думае,	як	да­
памагчы	кораню	лепш	перадаць	 значэнне	 слова.	Вось	 глядзіце:	
Íытаў, Íытала, Íыталі... З	 якой	 мэтай,	 навошта 	 А	 калі	 да­
даць	 прыстаўкі,	 то	 многае	 становіцца	 зразумелым:	праÍытаў,  
пераÍытаў, выÍытаў, даÍытаў�
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А	суфікс	—	гэта	рукі�	Суфікс	можа	ўсё�	Змяніць	памер	і	рост 	

Калі	 ласка�	 З	 ім	 дом	 не	 проста	 дом,	 а	 маленькі	 домік	 ці	 здара­

венны	дамішÍа.
А	 што	 такое	 канчатак 	 Сэнсу	 слова	 не	 змяняе,	 значыць,	

гэта	 толькі	 вопратка.	 Аднак	 канчатак	 дапамагае	 выратавацца	
ад	адзіноты�	Адзін	—	сябар,	а	з’явілася	цудоўная	tвопратка|	—	
і	з’явіліся	сябр ы �	(Паводле К� ­алікава)�

´аму а�Ïар называÂ Çорань сÚрÓам сÈова  
³і аÁрозніваÛÓÓа сÈовы прачытаў, перачытаў, дачытаў значÚннÂм  ¼ÇаÜ 

часÏÇа сÈова змÜнÜÂ значÚннÂ �сÜÀо сÈова 
¼Ç ÇанчаÏаÇ ÁаÌамаÀаÂ выраÏаваÓÓа аÁ аÁзіноÏы  ПрывÜÁзіÓÂ �ÈасныÜ 

ÌрыÇÈаÁы.

Прыстаўка,	корань,	суфікс	і	канчатак	—	марфемы.	
Марфема	—	 найменшая	 частка	 слова,	 якая	мае	 значэн­

не,	 таму	 яе	 называюць	 значымай	 часткай	 слова.	 Корань	

до¸р�	у	прыметніку	до¸ры	мае	значэнне	‘станоўчае,	добрае’.	

Прыстаўка	пра�	ў	дзеяслове	праÍытаў	ужываецца	ў	значэнні	

‘завяршыць	дзеянне’.	Суфікс	��ÏÎ�	у	назоўніку	дам�ÏÎа мае	
значэнне	 ‘вялікае	 памяшканне’.	 Канчатак	 �ы	 ў	 назоўніку	
сябр ы паказвае	на	значэнне	назоўнага	склону	множнага	ліку.

Марфемы	з’яўляюцца	будаўнічым	матэрыялам	для	слова.
Марфемная будова слова,	ці	склад слова,	— гэта	марфе­

мы,	з	якіх	складаецца	слова.	
Аснова	слова	не	з’яўляецца	марфемай.

56. ¤аÌіÕыÓÂ сÈова
 ÜÇоÂ маÂ насÏуÌнуÛ марфÂмнуÛ буÁову�

а)	прыстаўка,	як	у	слове	заезд;
б)	корань,	як	у	слове	гадаць;
в)	суфікс,	як	у	слове	закладка;
г)	канчатак,	як	у	слове	ластаўка.

° сÈовÂ
 ÕÏо аÏрымаÈасÜ
  Àрафічна абазначÓÂ марфÂмы.
	­асÏÈумачÓÂ наÌісаннÂ арфаÀрам у заÌісаным сÈовÂ. ®ÇÈаÁзіÓÂ з ім сÇаз.
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57. ПрачыÏаÆÓÂ ÏÚÇсÏ. ВызначÓÂ ÜÀо сÏыÈь. ПаÁбÜрыÓÂ заÀаÈоваÇ. Пра 
ÜÇуÛ ÇÈасічнуÛ ÌоÕÏу ÀаворыÓь а�Ïар  

У	 сучасным	 свеце	 электронныя	 зносіны	 даўно	 апярэдзілі	
пошту	 класічную.	 Аднак	шматлікія	 афіцыйныя	 паведамленні,	
газеты	 і	 часопісы	 адпраўляюць	 і	 атрымліваюць	 традыцыйным	
спосабам	—	праз	паштальёнаф.

Такім	 чынам,	 паштовыя	 скрынкі	 для	 карэспандэнцыі	 не	
страцілі	сваёй	актуальнасці.	¶к	цудо..на	атрымаць	віншавальную	
паштоўку	якую	напісаў	 блі..кі	 і	 д..рагі	 т..бе	чалавек�	(Паводле 
газеты t�раслаўская звязда|)�

ВыÌіÕыÓÂ з  ÏÚÇсÏу аÁнаÇаран�выÜ сÈовы. ВызначÓÂ �  іÒ  Çорань. ´ым 
ÀÚ ÏыÜ сÈовы аÁрозніваÛÓÓа Ìа сасÏавÂ  ®ÌіÕыÓÂ аÌоÕні сÇаз
 усÏа�ÈÜÛчы 
ÌраÌуÕчаныÜ ÈіÏары  і сÏавÜчы знаÇі ÌрыÌынÇу. 

§ 11. Аснова і канчатак. Нулявы канчатак

 58. ПрачыÏаÆÓÂ ÏÚÇсÏ. ВызначÓÂ ÜÀо ÏÚму. ­асÏÈумачÓÂ выбар заÀаÈо�Çа.

                    За́мкі
Трэба	замак	 Замкі	—
на	замок,	 варта	на	зямлі	—
каб	у	замецьл	 аж	да	нашых	дзён
не	замок.	 дайшлі.

Не	замок,	 ¶к	дазор,
не	занямог,	 стаяць	муры́*
каб	стаяць		 ў	�родн..
стагоддзі	мог.	 Косав..	Мір..	.
                                        ¦� �ензярук�

ВыÌіÕыÓÂ  з  ÏÚÇсÏу формы аÁнаÀо  і  ÏаÀо  сÈова.  ВызначÓÂ  �  заÌісаныÒ 
формаÒ змÂннуÛ часÏÇу сÈова. ¼Ç Üна называÂÓÓа  µÏо вы Ìра ÜÂ вÂÁаÂÓÂ 

³і  зqÜ�ÈÜÛÓÓа  аÁнаÇаран�вымі  выÁзÂÈÂныÜ  сÈовы   �бÀрунÏуÆÓÂ  сваÛ 
ÁумÇу.

¤аÌіÕыÓÂ аÌоÕні сÇаз
 усÏа�ÈÜÛчы ÌраÌуÕчаныÜ ÈіÏары і сÏавÜчы знаÇі 
ÌрыÌынÇу. ­асÏÈумачÓÂ своÆ выбар.
 ­азÀÈÂÁзьÓÂ фоÏазÁымаÇ. ¼Çі  замаÇ на  ім аÁÈÛсÏраваны  ­асÇаÃыÓÂ 

Ìра ÜÀо
 выÇарысÏо�ваÛчы сÈова за՛мак у розныÒ формаÒ.

по́Ïта
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59. ПрачыÏаÆÓÂ ÏабÈіÓу. ªазавіÓÂ ÌраÌуÕчаныÜ ÇанчаÏÇі � сÈоваÒ. µÏо 
абазначаÂÓÓа �мо�ным значÇом    

Канчатак у словах

адзіночны лік множны лік прошлы час

Н.	за́мак Н.	земл � м.	р.	занямог 

Р.	за́мк а 	 Р.	зямель ж.	р.	занемагл а 	

�.	замк.. �.	земл.. н.	р.	занемагл..

В.	замак В.	земл.. мн.	л.	занемагл � 

Т.	замк.. Т.	земл ям� 

М.	(у) замк.. М.	(па) земл..

	¼ÇіÜ часÓіны мовы  і � ÜÇіÒ формаÒ моÀуÓь мÂÓь нуÈÜвы ÇанчаÏаÇ 

Канчатак	—	 значымая	 зменная	 частка	 слова,	 якая	 слу­
жыць	 для	 ўтварэння	 форм	 слова	 (школ а , школ ы , школ е 	
і	інш.)	і	сувязі	слоў	у	словазлучэнні	(спел ыя  журавін ы , спе-
л ыÌ  журавін    )	і	сказе	(Сябр ы  назбірал �  спел ыÌ  журавін    ).

Нулявы канчатак	—	марфема,	якая	пры	вымаўленні	сло­
ва	не	перадаецца	гукамі,	а	пры	напісанні	—	літарамі	(вецер  ,  
радасць  , школ  , перабег )�	 Нулявы	 канчатак	 можа	 вы­
значацца	толькі	пры	параўнанні	форм	слова:	вецер  , ветр Ê , 
ветр ам � перабег  , перабегл а ,	перабегл � .

Нязменныя	 словы	 (кенгуру, паліто, стрыгÍы, вуÍыць),	
прыназоўнікі	 і	 іншыя	 дапаможныя	 словы	 (пры, перад, але, 
што)	канчаткаў	не	маюць.

60. ПрачыÏаÆÓÂ ÏÚÇсÏ
 расÇрываÛчы ÁуÃÇі. ПаÁбÜрыÓÂ Áа ÜÀо заÀаÈоваÇ 
у аÁÌавÂÁнасÓі з ÏÚмаÆ. 

У	 горадзе	 �еразіно	 працуе	 музей	 драўлянай	 (лыжка)�	 У	 ім	
сабрана	больш	за	���	(лыжка)	розных	памераў.	Сярод цікавых 
экспанатаў* музе.. н..даўна з’явіўся лы..кавы набор з усіх парод 
дрэў, якія р..стуць у Бел..русі.	�сць	у	музеі	і	самаяф	вялікая	ў	све­
це	(лыжка)	даўжынёй	��	метры	��	сантыметраў.	¶на	выразана		
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з	суцэльнага*	дуба.сн	Ручка	ў	(лыжка)	выканана	ў	выглядзе	цмо­
ка,	а	на	чарпачку	размешчаны	герб	горада	(Паводле А� Коршак)�

°  ÜÇіÒ  формаÒ  уÃываÂÓÓа  сÈова  лыжка �  ÏÚÇсÓÂ   ªазавіÓÂ  ÇанчаÏÇі  
� розныÒ формаÒ ÀÚÏаÀа сÈова.

¤аÌіÕыÓÂ выÁзÂÈÂны сÇаз
 усÏа�ÈÜÛчы ÌраÌуÕчаныÜ ÈіÏары. ВызначÓÂ 
ÇанчаÏÇі назо�ніÇа�. �бÀрунÏуÆÓÂ своÆ выбар.
 ПÂраÇаÃыÓÂ ÏÚÇсÏ
 уÃываÛчы розныÜ формы сÈова лыжка.

 61. ®уаÁнÜсіÓÂ ÌравіÈа з ÌрыÇÈаÁамі
 ÜÇіÜ ÜÀо  іÈÛсÏруÛÓь.

1.	Частка	слова	без	канчатка	
называецца	асновай.

�.	У	аснове	слова	заключана	
яго	агульнае	лексічнае	значэнне.

�.	Асновай	 нязменных	 слоў	
з’яўляецца	ўсё	слова.

а)	вад а	 —	 gбясколерная вад-
касць без смаку і пахуh�	

	 бяссонн ы	 —gякі праходзіць 
без снуh�

б)	метро, таксі, Êае;
в)	дзяцел  , вяснов ы	, ян а	.

ВызначÓÂ Çорань у сÈовÂ вада. ³і моÀуÓь суÌаÁаÓь Çорань сÈова і асно�
ва сÈова  ®ÇÈаÁзіÓÂ Áва сÇазы са сÈовам вада � розныÒ формаÒ. ВыÁзÂÈіÓÂ 
�  іÒ асновы  і ÇанчаÏÇі.

62. ПрачыÏаÆÓÂ ÏÚÇсÏ. ¡а ÜÇоÀа сÏыÈÛ �н аÁносіÓÓа  

­ябе	 чакае	 ў	 госціф	 лес.	 �н	 по..ны	 сало..кага	 водару	 ягад,	
г..ркаватага	 паху	 гр..боў.	 З	 лесам	 трэба	 быць	 добрым	 і	 шчы­
рым.	Толькі	тады	ён	пакажа	табе	ўсе	свае	та..мніцы,	падорыцьс	
багац..е,	што	хавае	ад	благога	вока	(Паводле В� «омÍанкі)�

®ÌіÕыÓÂ
  усÏа�ÈÜÛчы  ÌраÌуÕчаныÜ  ÈіÏары.  ВызначÓÂ  асновы  назо��
ніÇа�
 ÌрымÂÏніÇа�
 ÁзÂÜсÈова�. ªазавіÓÂ формы аÁнаÀо  і  ÏаÀо Ã сÈова. 
 Пара�наÆÓÂ значÚнні сÈо� благая і благая � бÂÈарусÇаÆ і русÇаÆ моваÒ.

У	склад	асновы	 слова	могуць	уваходзіць	розныя	марфе­

мы:	салодк і  , узлесак  ,	падар у .	Аснова	можа	супадаць	з	ко	­	

ранем	слова:	бераг  , сінь  , возер а	 ;	ід у , піш уць , ляц іць .
Нязменныя	 словы	 складаюцца	 толькі	 з	 асновы:	 купÓ, 

пано.
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Пры	вызначэнні	асновы	ў	неазначальнай	форме	дзеясло­

ва	ў	яе	не	ўключаюцца	суфіксы	 �ць
 �ц�
 �Îы:	спяваць, везці, 

бегÍы.	Не	ўваходзяць	у	аснову	дзеяслова	і	суфіксы	прошлага	

часу	 �Â�	 і	 �ў�:	радаваў  , думаў  ;	малявала, перадавала.

63. �ÁÀаÁаÆÓÂ заÀаÁÇі �. §ÈыÕÇі. ¤аÌіÕыÓÂ заÀаÁÇі разам з аÁÀаÁÇамі. 

Просяцца	на	вусначкі	
Акрайчыкі,	скібачкі,	лустачкі*.

  Пчаліная	справа.	 �лагі	з	яго	нырэц.
	 	Мядзведжая	страва.	 Скочыў	у	ваду	—

	 Тут	і	канец.

ВызначÓÂ  �  выÁзÂÈÂныÒ сÈоваÒ асновы  і  ÇанчаÏÇі. Пара�наÆÓÂ  Çарані 
і асновы � сÈоваÒ�аÁÀаÁÇаÒ.

 64. ®ÌіÕыÓÂ ÌрыÇазÇі
 усÏа�ÈÜÛчы ÌраÌуÕчаныÜ ÇанчаÏÇі � сÈоваÒ. Вы�
значÓÂ � ÀÚÏыÒ сÈоваÒ асновы. ªазавіÓÂ сÈовы з нуÈÜвым ÇанчаÏÇам.

1.	Пакармі	птушак	зімой	—	яны	аддзяч..	вясной.	�.	Плач..	хлеб,	
калі	яго	есцьф	дармаед.	�.	Лён	люб..	паклон.	�.	�н	пройдз..	па	вадзе	
і	не	намочыцца.	�.	Чмель	гудзе,	але	мёду	не	нос..	.

¼ÇіÜ ÌрыÇазÇі моÃна абqÜÁнаÓь у ÏÚму �ПраÓа�  �бÀрунÏуÆÓÂ своÆ аÁÇаз. 

§ 12. Корань слова (паўтарэнне).  
Аднакаранёвыя словы і формы аднаго і таго слова

65. ¡аÌо�ніÓÂ звÂсÏÇі Ìра Çорань. ПраіÈÛсÏруÆÓÂ ÌравіÈа �Èаснымі Ìры�
ÇÈаÁамі.

Словы	з	аднолькавым	па	значэнні	коранем	
называюць	@@@@@@@@@,	ці	@@@@@@@@@@@:	...

Корань	—	агульная	частка	@@@@@@@	слоў:	...

 ­азÀÈÂÁзьÓÂ маÈÛнаÇ. ¼ÇоÆ ÏÚмÂ �н ÌрысвÂчаны  
¼Ç вы разумÂÂÓÂ выраз дрэва жывіцца карэннем  

  Пчаліная
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